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starý kazatel mi vyprávěl o jedné rodině: 
„Byli to sloupové sboru. Jirka učil v nedělní 
škole už za svobodna. Jana  vytvářela zázemí 
pro domácí skupinku a pro scházení žen. Nic, co 
se ve sboru dělo, se neodehrálo bez nich. Skoro 
každý ve společenství je důležitý, ale ti dva byli 
podle mě úplně nejdůležitější, důležitější než 
já. Požádali o setkání a řekli mi, že cítí, že mají 
odjet na misii. 

Nikoho by tenkrát, za komunismu, nenapad lo 
jet na misii do zahraničí. Nedovedl jsem to při
jmout. Jirkovi jsem časem pověděl, že žádnou 
zvláštní moudrost nemám, ale že se mi věk 
jejich dětí, kdy potřebují udržovat dlouhodo
bější přátelství s vrstevníky, k odchodu na misii 
nezdá vhodný, a také že si život sboru po jejich 
odchodu nedokážu představit.

Nakonec nikam nejeli, jejich misijní sen 
vyzněl do ztracena. Už jsme pak o tom nikdy 
nemluvili. Odešel jsem na jiný sbor a pak na  
další. Zůstal ve mně ale neurčitý pocit selhání.“

Jako církevní pracovník jsem svému příteli 
rozuměl. Představil jsem si odchod různých členů 
našeho sboru. Taky bych to pociťoval jako nena
hraditelnou ztrátu.

Přemýšlel jsem, jestli ti mohu dát nějaký pří
klad, kdy jsem někomu dal něco, bez čeho jsem se 
nemohl obejít. Možná ale pro tebe nebude snadné 
to pochopit. Dostal jsem v zahraničí dva krásné 
nástěnné kalendáře s historickými obrázky z misií. 
V jednom z kalendářů byla skvrnka, kaz papíru. 
Chtěl jsem svému kamarádovi dát kalendář 
s defektem, ale pak jsem si řekl, že to není křes
ťanské, a dal jsem mu ten lepší. Ty by sis skvrnky 
ani nevšiml, ale pro mě je to významné znehod
nocení. Jdu si to vedle překontrolovat... Vidím, 
že kalendář je z roku 2001. Dvacet let mě mrzí 
nicotná skvrnka na prosincové rytince z Brazí
lie. Kamarád kalendář vyhodil před devatenácti 
lety, a skvrnky by si tak jako tak nevšiml – není 
bibliofil. Z mé strany to sice byla určitá oběť, ale 
naprosto zbytečná.

Ukazuje mi to, jak na tom s dáváním jsem. 
Jako starší sourozenec jsem vždycky měl sta
rost, aby ten mladší nedostal „větší“ půlku. 
Nedělá mi problém dát, co mám navíc – říkám 
tomu korintské dávání (2K 8,15), ale dát něco, 
bez čeho se neobejdu, to mi nejde. Nedostiž
ným příkladem je chudá vdova, která do 
pokladnice hodila dvě koruny, všechno, co 
měla (Mk 12,42). Pak už si nemohla koupit 
ani rohlík. Byl to pokus o sebevraždu hladem?  
To asi ne. Co se v ní tedy odehrávalo? Jak se 
mohla zříci snídaně? Asi spoléhala na dobročin
nost druhých, na to, že svou polívku nebo párek 
stejně dostane. Na dobročinnost druhých, nebo 
spíš na to, že se o ni postará Hospodin.

Chápu sklon, že si člověk chce život pláno
vat. Snaha mít všechno pod kontrolou není od 
plánování daleko, i když to vždycky totéž být 
nemusí. U druhých ji často nepoznáme, u sebe 
ale ano. A neomylně to pozná Bůh (strategického 
plánovače, který si chtěl nastavět stodoly, oslovil 
„Blázne“).

Byla to vdovina víra, která jí umožnila vynik
nout mezi boháči. Z jejích drobáků udělala dar 
nesmírné ceny.

Myslím, že pro chudou vdovu bylo obětovat 
něco tak cenného snazší než pro nás, její většinou 
sociálně lépe situované souputníky, ale to nezna
mená, že jí hodnotou svých darů nemůžeme kon
kurovat.

Pastor nechce „pustit“ nejlepší lidi, protože by 
mu ve sboru chyběli: Kdo by vedl skupinku či mlá
dež? Kdo by pracoval v nedělce? Kdo by... Kdyby 
se Bůh o dané společenství nestaral, byly by takové 
obavy odůvodněné. Stará se, nebo se nestará?  

Je mu jedno, že se ti sesype nedělka, úklid, mládež, 
organizace sborového života, nebo mu to jedno 
není? A jestli mu na vašem sboru záleží, má moc 
vzniklé manko nahradit?

Anebo, dokonce, se snaží, abys nespoléhal na 
osvědčené zdroje a učil se mu věřit a zažívat jeho 
pomoc, zásahy, akční přítomnost? Není to náho
dou tak, že bys zažil podstatně méně z Božího 
jednání se srdcem neochotným dávat, s postojem 
ochranářského vlastnictví svého pískoviště, než 
kdybys ty nejlepší lidi směroval a programově 
vychovával pro misii?

Realita je taková, že Bůh si ty nejlepší lidi 
vždycky vytáhne a sám je pošle, kam chce 
(a nemusí to být na Blízký východ, ale třeba do 
sousedního města). Škrtíme se o ně? Pána Boha 
nepřepereme, ani kdybychom pravidelněji cho
dili do fitka. Všechno, čeho se mu zachce a na co 
má jako Pán nárok, ti stejně vyfoukne, a ani při 
tom nemrkne. Když mu to ale dáme, stáváme 
se součástí jeho větru. Když se od něj nebudeme 
chtít dát ochudit, okrademe nakonec sami sebe. 
Dostávat je dobré, ale Ježíš učil, že blahoslave
nější než přijímat je dávat.

Když se vtělil Boží syn, bylo to právě takové. 
Otec nám ho dal bezpodmínečně, zadarmo, s tím, 
že všechna rizika ponese sám. Daroval, předal, 
vydal. Bylo to se vším všudy, na život a na smrt. 
Ježíš ztratil vše, Otec přišel o Syna, ale přineslo 
to nepředstavitelné požehnání. Bůh vyrukoval 
s úžasným darem, stálo ho to všechno, a přesto  
na tom vydělal.

Co by se muselo stát, abys někomu dal něco, co 
ti bude bytostně chybět? Cesta víry počítá s tím, 
že jsme vlastně sobečtí. Boží vánoční dar zranitel
ného Spasitele šel jinou cestou. Božím motivem tu 
byla láska. Skutečná láska je totiž schopna jaké
hokoli daru. I mezi nevěřícími to vidíme skoro 
výhradně právě na rovině vztahů v rodině. Nechci 
té nemajetné vdově křivdit. Možná neměla 
jen víru. Třeba Boha milovala tolik, že 
pro ni byl jakýkoli finanční dar snadný. 
Láska dělá zázraky. Láska přesahuje naše 
dispozice a propojuje nás s Bohem.
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Spousta lidí považuje Vánoce za romantickou pohádku, což každý rok přiživují 
papírové, dřevěné, slaměné nebo porcelánové betlémky. Všechno to vypadá tak 
dokonale, neuvěřitelně. Dokonalé účesy, dokonalá pleť, dokonalé úsměvy. Malý 
Ježíš je většinou modrooký blonďáček. Kolik tak asi izraelských dětí má blonďaté 
vlasy? Všechno je jak z reklamy. I domácí zvířata tu vypadají dokonale. V tako
vém chlívě bych taky chtěl mít obývák. Když to celé vidíte, hlavou vám zní něžná 
melodie „Tichá noc, svatá noc“. Když ale máte děti, víte, že realita je úplně jiná. 
Tichá noc? O té si můžete nechat zdát! Před časem mi jedna maminka říkala: 
„Narodil se nám netopýr – ve dne spí, v noci řádí.“

P rvní Vánoce byly všechno možné, jenom 
ne dokonalé. Bible zdůrazňuje, že ne-
hodlá nic přikrášlovat. Přesně jak zpívá 
Marek Eben ve svojí Koledě: „Jenže dny se 

krátí a mnohem dřív se stmívá, už vyšla hvězda, 
za ní zlatá hříva, a z  téhleté hvězdy naděje vy-
plývá, že světlo přijde i do našeho chlíva.“ Vá-
noční příběh není pohádka. Je to realita a je to 
se vším všudy i náš příběh.

Už v první kapitole Matoušova evangelia se 
řeší rodinná nepohoda. A to jsem to ještě zmír-
nil. Jde tam o  rozvod. Josef má podezření, že 
mu Marie byla nevěrná. Vzdává to. Josef s Ma-
rií končí. Takhle jsme to přece neplánovali! Fakt 
dokonalý Vánoce! 

Kolik podobných zklamání zažíváme dnes-
ka. Vychladlá láska nebo šok, že mezi námi 
vlastně žádná láska nikdy nebyla. Rozpadlá 

manželství, neúplné rodiny. A Bible k tomu ří-
ká: Nemusíš to zametat pod koberec. Už prv-
ní Vánoce začaly rodinou, kde je potřeba mi-
lost. Jde v  nich o  rodinu, která potřebuje za-
chránit. Víte, o  čem mluvím? Pak je vánoční 
příběh i váš příběh.

Ani Marie rozhodně neprožívá perfektní Vá-
noce. Cítí obrovskou nejistotu. Jako by všechno 
mělo špatné načasování. Tohle není ta nejlepší 
chvíle na to, aby měla dítě. V devátém měsíci tě-
hotenství není ideální čas na to, aby vyrazila na 
cestu do Betléma, a ještě kvůli takové hlouposti, 
jako je sčítání lidu. Fakt je Bůh? Fakt je v  tom 
Bůh s námi? Proč na nás teda v Betlémě nikdo 
nečeká? Proč se v  hotelu nenašlo jediné volné 
místečko? Proč to všechno musí být tak kom-
plikované? Připomíná vám to něco? Pak je vá-
noční příběh i váš příběh. 

Mudrcové... Snad byli 
tři, nevíme přesně. Měsíce 
strávili na cestách za hvěz-
dou ve snaze stihnout Vá-
noce. Jsou bohatí, úspěš-
ní, vystudovali několik uni-
verzit, ale stejně jim v životě 
něco chybí. Když dorazí do 
Betléma, pokleknou před 
Ježíšem: Tohle jsme hle-
dali. Něco, co se nedá vy-
číst z knih. Něco, co se ne-
dá koupit za peníze. 

Druhý nejbohatší zpě-
vák na světě je Bono Vox 
z  U2. Jeho majetek se od-
haduje na 600 milionů do-
larů. Zároveň je to člověk, 
který se s  celou rodinou 
modlí, věří v  Boha – vylo-
ženě říká, že věří v  Ježíše 
Krista. V  jednom televiz-
ním rozhovoru pozname-
nal: „Nechce se mi věřit, že 
miliony životů za posled-
ních 2000 let byly dotčeny 
a  inspirovány nějakým po-

matencem. Ježíš je tím, kým říká, že je. Spasi-
tel, Zachránce.“ Pokud věříte, že je tu něco víc, 
než se dá koupit za peníze, pak je vánoční pří-
běh i váš příběh.

Pastýři vyrůstali v tom, že Bůh není nic pro 
ně. Protože v  rámci svojí práce museli brát do 
rukou mrtvá zvířata, nesměli se účastnit bo-
hoslužby v  chrámu a  nikdo z  normálních lidí 
s nimi nechtěl jít ani na pivo. Všichni se jich ští-
tili. Pastýři byli skeptičtí drsňáci, kteří pro drs-
nější výraz nechodili daleko a  u  ohně si nej-
spíš vyprávěli sprosté vtipy. Možná právě do-
prostřed jednoho takového povídání se objevil 
anděl a mluvil s nimi o Vánocích. Jste skeptičtí 
vůči všem těm věcem kolem Boha a víry? Pak je 
vánoční příběh i váš příběh.

Ježíš nepřišel na svět, protože tady všechno 
dokonale funguje. Ježíš přišel na svět, protože 
tu nefunguje skoro nic. Náš svět nepotřebuje je-
nom pomoct, potřebuje změnit, potřebuje za-
chránit. Ježíš nepřišel na svět proto, že Vánoce 
byly šťastné a  veselé. Ale proto, že nestály za 
nic. Lidé nepotřebují jenom pomoct. Potřebují 
změnit, potřebují Zachránce. Bůh nám neposílá 
jen další šanci. Bůh nám neposílá další seznam, 
co bychom měli a neměli. Neposílá něco. Posílá 
někoho – někoho, koho potřebujeme: Spasitele. 

Možná letos pod stromečkem najdete 
knížku. Mezi mé oblíbené patří „U nás v Mit-
fordu“ od Jan Karonové. Kousek vám z  ní 
ocituji. Hlavní hrdina, pastor episkopální 
církve otec Tim, právě vstoupil do svého kos-
tela. Když se zastavil, aby si oči zvykly na šero, 

uslyšel divný zvuk. A  pak najednou uviděl, že 
vpředu v  lavici klečí nějaký muž. Ten se náhle 
opřel dozadu a tak zoufale vykřikl, až se faráři 
málem zastavilo srdce. „Jestli jsi tam nahoře, 
dokaž to! Ukaž se mi! Jestli jsi Bůh, můžeš to 
dokázat.“ V návštěvníkově hlase se mísila zlost, 
zoufalství a  podivná naděje. „Už se na to víc
krát nezeptám,“ řekl muž chladně. A  pak zu
řivě vykřikl, až jeho posluchači běžel mráz po 
zádech. „Jsi... tam... nahoře?“ Zřejmě úplně vy
čerpaný sklonil hlavu do dlaní a jeho otázka se 
rozlehla kostelem jako ozvěna. Otec Tim vklouzl 
do lavice přes uličku a  poklekl na odřený pol
štář. „Třeba se špatně ptáte,“ řekl klidně. Muž 
překvapeně zvedl hlavu. „Jsem přesvědčen, že 
otázka, kterou byste měl vyslovit, nezní ,Jsi tam 
nahoře?‘, nýbrž ,Jsi tady dole?‘.“ 

Pokud se pozorně zaposloucháte, zjistíte, že 
odpovědí na tuhle otázku jsou Vánoce. Hle, 
panna počne a  porodí syna a  dají mu jméno 
Immanuel, což se překládá: Bůh je s námi. Ať už 
jste na tom jakkoli, ať už prožíváte cokoli, vá-
noční příběh je i  váš příběh a  Bůh je v  něm 
moc rád s vámi!                                                   

Jakub Limr, DiS., je pastorem  
KS Mozaika v Hradci Králové.

Bože, jsi tam  
nahoře?
J A K U B  L I M R

Pastýři byli drsňáci, 
mluvili sprostě a nikdo 
z normálních lidí by 
s nimi nešel ani na pivo.
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